

2161 (XLII). Terms of reference of the United Nations Visiting Mission to the Trust Territory of the Pacific Islands, 1976

The Trusteeship Council,

Having decided to dispatch a periodic visiting mission to the Trust Territory of the Pacific Islands in 1976.

Having decided that the Visiting Mission should be composed of members of the Council wishing to participate, except the Administering Authority, which will provide an escort officer.

Having decided that the Visiting Mission should visit the Trust Territory early in 1976 for a period of approximately six weeks.

1. *Directs* the Visiting Mission to investigate and report as fully as possible on the steps taken in the Trust Territory of the Pacific Islands towards the realization of the objectives set forth in Article 76 *b* of the Charter of the United Nations and to pay special attention to the question of the future of the Territory, in the light of the relevant Articles of the Charter and the Trusteeship Agreement, and bearing in mind the relevant provisions of Trusteeship Council and General Assembly resolutions, including Assembly resolutions 1514 (XV) of 14 December 1960 and 1541 (XV) of 15 December 1960;

2. *Directs* the Visiting Mission to give attention, as may be appropriate in the light of discussion in the Trusteeship Council and of resolutions adopted by it, to issues raised in connexion with the annual reports on the administration of the Territory, in the petitions received by the Council concerning the Territory, in the reports of the previous periodic visiting missions to the Territory and in the observations of the Administering Authority on those reports;

3. *Directs* the Visiting Mission to receive petitions, without prejudice to its action in accordance with the rules of procedure of the Council, and to investigate on the spot such of the petitions as, in its opinion, warrant special investigation;

4. *Requests* the Visiting Mission to submit to the Council as soon as practicable a report on its visit to the Trust Territory of the Pacific Islands containing its findings, with such observations, conclusions and recommendations as it may wish to make.

*1443rd meeting
4 June 1975*

2162 (XLII). General Assembly resolution 3284 (XXIX) on the question of Papua New Guinea

The Trusteeship Council,

Recalling the Trusteeship Agreement for the Territory of New Guinea, approved by the General Assembly on 13 December 1946,⁴

Recalling General Assembly resolution 3284 (XXIX) of 13 December 1974, by which the Assembly resolv-

⁴ *Trusteeship Agreement for the Territory of New Guinea* (United Nations publication, Sales No. 1947.VI.A.8).

2161 (XLII). Mandat de la Mission de visite des Nations Unies dans le Territoire sous tutelle des Îles du Pacifique (1976)

Le Conseil de tutelle,

Ayant décidé d'envoyer en 1976 une mission de visite périodique dans le Territoire sous tutelle des Îles du Pacifique.

Ayant décidé que la Mission de visite serait composée des membres du Conseil qui souhaiteraient y participer, à l'exception de l'Autorité administrante, laquelle fournira les services d'un agent chargé d'escorter la Mission.

Ayant décidé que la Mission de visite se rendrait dans le Territoire sous tutelle au début de 1976 et que la visite durerait environ six semaines.

1. *Charge* la Mission de visite d'enquêter et de faire rapport aussi complètement que possible sur les mesures prises dans le Territoire sous tutelle des Îles du Pacifique pour atteindre les objectifs énoncés à l'alinéa *b* de l'Article 76 de la Charte des Nations Unies et d'accorder une attention particulière à la question de l'avenir de ce territoire en tenant compte des articles pertinents de la Charte et de l'Accord de tutelle, et en prenant en considération les dispositions pertinentes des résolutions du Conseil de tutelle et de l'Assemblée générale, notamment des résolutions 1514 (XV) et 1541 (XV) de l'Assemblée en date des 14 et 15 décembre 1960;

2. *Charge* la Mission de visite d'étudier, en s'inspirant le cas échéant des débats du Conseil de tutelle et des résolutions qu'il a adoptées, les questions soulevées à propos des rapports annuels sur l'administration du Territoire dans les pétitions reçues par le Conseil au sujet du Territoire, dans les rapports des missions de visite périodiques précédentes et dans les observations faites au sujet de ces rapports par l'Autorité administrante;

3. *Charge* la Mission de visite de recevoir des pétitions, étant entendu qu'elle le fera conformément au règlement intérieur du Conseil, et d'enquêter sur place au sujet des pétitions reçues qui appelleraient, à son avis, une enquête spéciale;

4. *Prie* la Mission de visite de présenter au Conseil, aussitôt que faire se pourra, un rapport sur sa visite dans le Territoire sous tutelle des Îles du Pacifique, dans lequel elle consignera ses constatations, ainsi que les observations, conclusions et recommandations qu'elle jugera bon de présenter.

*1443^e séance
4 juin 1975*

2162 (XLII). Résolution 3284 (XXIX) de l'Assemblée générale sur la question du Papua-Nouvelle-Guinée

Le Conseil de tutelle,

Rappelant l'Accord de tutelle pour le Territoire de la Nouvelle-Guinée, approuvé par l'Assemblée générale le 13 décembre 1946⁴,

Rappelant la résolution 3284 (XXIX) de l'Assemblée générale en date du 13 décembre 1974, par laquelle

⁴ *Accord de tutelle pour le Territoire de la Nouvelle-Guinée* (publication des Nations Unies, numéro de vente : 1947.VI.A.8).

ed, in agreement with the Administering Authority, that on the date on which Papua New Guinea should become independent the Trusteeship Agreement for the Territory of New Guinea should cease to be in force and requested the Administering Authority to notify the Secretary-General of the date on which Papua New Guinea would accede to independence and on which the Trusteeship Agreement should cease to be in force.

Noting that on 19 June 1975, in accordance with resolution 3284 (XXIX), the Administering Authority notified the Secretary-General that Papua New Guinea would become independent on 16 September 1975,⁵

Having heard the statement of the petitioner from the Trust Territory of New Guinea,⁶

Taking note of the expressed desire of the Government of Papua New Guinea for national unity and independence as a single and sovereign political and territorial entity and of the expressed desire of the Administering Authority that Papua New Guinea should come to independence as one country.

Mindful that, in its resolution 3109 (XXVIII) of 12 December 1973, the General Assembly emphasized the imperative need to ensure that the national unity of Papua New Guinea was preserved and strongly endorsed the policies of the Administering Authority and of the Government of Papua New Guinea aimed at discouraging separatist movements and at promoting national unity,

1. *Congratulates* the Government and people of Papua New Guinea on their successful endeavours in preparing for independence and expresses its confidence that the unity of the country will be successfully maintained;

2. *Congratulates* the Government of Australia, as the Administering Authority, on the forthcoming discharge of the obligations it had undertaken under the terms of the Trusteeship Agreement;

3. *Addresses* to the Government and people of Papua New Guinea its congratulations on the achievement of their independence on 16 September 1975 and its best wishes for their national progress, unity and prosperity.

*1449th meeting
29 August 1975*

⁵ *Official Records of the General Assembly, Thirtieth Session, Annexes, agenda item 13, document A/10122.*

⁶ T/PV.1447.

l'Assemblée a décidé, en accord avec l'Autorité administrante, qu'à la date à laquelle le Papua-Nouvelle-Guinée deviendrait indépendant l'Accord de tutelle pour le Territoire de la Nouvelle-Guinée cesserait d'être en vigueur, et prié l'Autorité administrante d'informer le Secrétaire général de la date à laquelle le Papua-Nouvelle-Guinée accèderait à l'indépendance et où l'Accord de tutelle cesserait d'être en vigueur,

Notant que le 19 juin 1975, conformément à la résolution 3284 (XXIX), l'Autorité administrante a informé le Secrétaire général que le Papua-Nouvelle-Guinée deviendrait indépendant le 16 septembre 1975⁵.

Ayant entendu la déclaration du pétitionnaire du Territoire sous tutelle de la Nouvelle-Guinée⁶,

Prenant acte du désir, exprimé par le Gouvernement du Papua-Nouvelle-Guinée, pour l'unité nationale et l'indépendance en tant qu'entité politique et territoriale souveraine et unique, et du désir exprimé par l'Autorité administrante de voir le Papua-Nouvelle-Guinée accéder à l'indépendance en tant qu'un seul pays,

Conscient que, dans sa résolution 3109 (XXVIII) du 12 décembre 1973, l'Assemblée générale a souligné la nécessité impérieuse de veiller à ce que l'unité nationale du Papua-Nouvelle-Guinée fût préservée et approuvé vivement la politique de l'Autorité administrante et du Gouvernement du Papua-Nouvelle-Guinée visant à décourager les mouvements séparatistes et à promouvoir l'unité nationale,

1. *Félicite* le Gouvernement et le peuple du Papua-Nouvelle-Guinée des efforts qu'ils ont déployés avec succès pour se préparer à l'indépendance et exprime le ferme espoir que l'unité du pays saura être maintenue;

2. *Félicite* le Gouvernement australien, Autorité administrante, qui sera bientôt déchargé des obligations qu'il avait contractées aux termes de l'Accord de tutelle;

3. *Adresse* au Gouvernement et au peuple du Papua-Nouvelle-Guinée ses félicitations pour leur accession à l'indépendance le 16 septembre 1975 ainsi que ses meilleurs vœux de progrès, d'unité et de prospérité nationaux.

*1449^e séance
29 août 1975*

⁵ *Documents officiels de l'Assemblée générale, trentième session, Annexes, point 13 de l'ordre du jour, document A/10122.*

⁶ T/PV.1447.